
 

 

 

NOTA DE PREMSA 
 

Curs escolar 2020-21, Educació Física sense exempcions 

 

Després de l’acord del COPLEFC amb el Departament d’Educació, 

enguany es limitaran a pocs casos les exempcions d’Educació Física 

per a alumnes practicants d’esport  

Pere Manuel, president del COPLEFC: “l’Educació Física va més enllà 

de l’esport i ara ja ho entén també l’Administració” 

 

* * * 

 

La supressió de les conegudes com “exempcions de l’Educació Física” en l’àmbit escolar per a 

alumnes practicants d’esport amb dedicació significativa era una reivindicació del COPLEFC 

que venia de lluny, tot recollint la tasca de la Comissió d’Experts d’Educació del Col·legi i el 

desig i la voluntat del col·lectiu d’educadors físics esportius (EFE) en l’àmbit educatiu. 

L’argument del Col·legi és senzill: l’Educació Física va més enllà de l’esport, ja que aquest és 

només una part significativa, però no absoluta, del conjunt més gran que constitueix l’Educació 

Física. 

 
El procés  

El mes de maig de l’any 2019 el COPLEFC es va reunir amb la Subdirecció d’Ordenació 

Curricular del Departament d’Educació per exposar aquesta anomalia educativa, que permetia 

als practicants d’esport competitiu bàsicament acollir-se al reconeixement (més conegut com a 

“exempció” ) de l’assignatura d’Educació Física. Amb una simple acreditació d’entrenament els 

alumnes implicats quedaven al marge del dret a l’educació corresponent a l’assignatura 

d’Educació Física i, per tant, de les seves finalitats curriculars. Des del Departament d’Educació 

es van compartir els criteris per evitar l’anomalia esmentada, per bé que no era factible 

d’aplicar-ho el curs 2019-20, sinó que es posposava per poder-ne fer la difusió escaient. I per 

això es va establir com a moment adequat, organitzativament parlant, l’inici del curs 2020-21. 

D’altra banda, el cas també s’havia de posar en coneixement de la Secretaria General de 

l’Esport i l’Activitat Física i el Consell Català de l’Esport, com a implicats en la necessària 

coordinació  per fer efectiva la proposta. I amb aquest organisme el COPLEFC també va tractar 

de la qüestió específicament. 

 
Inici del curs 2020-21 

Ara doncs, amb l’inici del curs escolar, a tot Catalunya es veu materialitzada la limitació de les 

causes de reconeixement de l’assignatura d’Educació Física a l’ESO i al batxillerat per als 

alumnes amb dedicació significativa o intensiva a l’esport. Ho certifica el document enviat amb 



data 21 de juliol d’enguany pel Departament d’Educació als centres d’arreu del país: 

Documents per a l’organització i la gestió dels centres. Concreció i desenvolupament del 

currículum competencial i l’orientació educativa a l’ESO.  

 

S’ha d’insistir en el fet que pedagògicament aquesta mesura és la més adient, en separar la 

pràctica esportiva de qualsevol alumne del que aporta la matèria curricular de l’Educació Física 

en tots els seus nivells educatius i que resulta imprescindible per a una vida saludable al llarg 

de tota la vida, més enllà del període esportiu de competició. 

 
Amb tot, tal com indica el mateix document del Departament d’Educació, s’estableixen dos 
supòsits que permeten la convalidació o el reconeixement de l’Educació Física. En primer lloc, 
per simultaneïtat amb estudis de dansa. I en segon lloc, la convalidació o el reconeixement per 
als alumnes amb dedicació significativa a l’esport en casos molt específics. En aquest segon 
supòsit es fa distinció entre els centres  educatius d’especial atenció a la pràctica esportiva, on 
el currículum de la matèria d’Educació Física i la de matèries que siguin optatives es poden 
adaptar al projecte de centre, mentre que a tots els altres centres només es preveuen dos 
casos per disposar de la convalidació o el reconeixement: a) figurar en el programa de 
tecnificació ARC de la federació catalana corresponent, o b) participar en tornejos, 
competicions o finals esportives que impliquin una absència al centre educatiu superior a 15 
dies i inferior a 30 de forma continuada; i val a dir que en aquesta darrera circumstància, el 
centre ha d’establir un programa individualitzat que faciliti compaginar la pràctica esportiva 
amb l’activitat acadèmica.  
 
En tota la resta de casos, que evidentment són la immensa majoria, no hi ha convalidació ni 
reconeixement possible. Per tant, la pràctica habitual d’esport federatiu en un club, amb els 
entrenaments setmanals i les competicions corresponents, en cap cas poden donar lloc a 
aquesta possibilitat de convalidació o reconeixement. 
 
Per a Pere Manuel, president del Col·legi, “l’esport de competició s’ha de promoure i ajudar 
aquells alumnes que hi tenen una dedicació significativa, pels valors vitals que li són intrínsecs, 
com ara l’esforç, la responsabilitat, la constància, la superació, etc.”. Però això no treu que 
“l’Educació Física va més enllà de l’esport i ara ja també ho entén l’Administració, tal com 
esperem que també ho entenguin tota la comunitat educativa, és a dir, docents i famílies”. Per 
tant, aquest pas significa “un gran avenç no solament en el revaloració de la matèria 
d’Educació Física en l’àmbit escolar, sinó també per a la societat del futur”. Així mateix, el 
president el COPLEFC recorda que “gràcies a l’aportació inicial dels experts de la Comissió 
d’Educació del Col·legi, es facilita la tasca dels EFE en l’àmbit educatiu, en superar un 
entrebanc que feia massa anys que durava i que era una queixa constant que arribava al 
Col·legi”. Pere Manuel conclou: “S’han acabat les exempcions, llevat de les que siguin 
estrictament necessàries”.  

 
I l’Educació Física en el context de la COVID-19 

A més a més, amb el coronavirus entre nosaltres, els escolars necessiten més que mai 
l'Educació Física. Per això el COPLEFC es va adreçar al conseller el juny passat oferint el suport 
que fos necessari en l’organització de la matèria, una Educació Física que es podrà seguir 
desenvolupant gràcies precisament a la gran capacitat d'adaptació que té com a assignatura, 
en què es prioritzaran les sessions a l'aire lliure, amb l’ús adequat de la mascareta (quan 



 

 

correspongui) i garantint les distàncies de seguretat. Aquestes propostes i mesures, entre 
d’altres, queden recollides en el document elaborat pel Consejo COLEF estatal amb 
participació del COPLEFC, i així mateix des del COPLEFC en l’àmbit català s’està treballant per 
ajudar els EFE docents a adaptar els currículums per a una Educació Física de qualitat i segura. 
Els alumnes necessiten continuar movent-se i educar el seu cos, que ha de perdurar tota la 
vida, aspectes que converteixen l’Educació Física en una part de la solució davant la crisi que 
estem vivint. 
 
 
Podeu descarregar-vos aquí, una fotografia de Pere Manuel.  
Podeu descarregar-vos aquí el document  Recomanacions docents per a una Educació Física 
escolar segura i responsable davant la “nova normalitat” 
 
Per a més informació, contacteu amb el COPLEFC. 
 
Barcelona, 8 de setembre de 2020 
 
 
Premsa 
premsa@coplefc.cat 
93 455 56 07 
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